

**ВЕСТНИК  
Томского государственного университета**

**2018. № 437. Декабрь**

- ФИЛОЛОГИЯ
- ФИЛОСОФИЯ
- СОЦИОЛОГИЯ  
И ПОЛИТОЛОГИЯ
- ИСТОРИЯ
- ПЕДАГОГИКА
- ПРАВО

- PHILOLOGY
- PHILOSOPHY
- SOCIOLOGY  
AND POLITICAL SCIENCE
- HISTORY
- PEDAGOGICS
- LAW

**TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL**

**2018. № 437. December**

*Свидетельство о регистрации СМИ № 018694  
выдано Госкомпечати РФ 14 апреля 1999 г.*

Подписной индекс в объединённом каталоге «Пресса России» 46740

## Учредитель – Томский государственный университет

### НАУЧНО-РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА

**Э.В. Галажинский**, д-р психол. наук, проф. (председатель);  
**И.В. Ивонин**, д-р физ.-мат. наук, проф. (зам. председателя);  
**В.В. Демин**, канд. физ.-мат. наук, доц. (зам. председателя);  
**Д.А. Катунин**, канд. филол. наук, доц. (отв. секретарь);  
**В.Н. Берцун**, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Е.В. Борисов**, д-р филос. наук, проф.; **Д.С. Воробьев**, канд. биол. наук, доц.;  
**С.Н. Воробьев**, канд. биол. наук, ст. науч. сотр.; **А.А. Глазунов**, д-р техн. наук, проф.; **А.М. Горцев**, д-р техн. наук, проф.;  
**Л.С. Гринкевич**, д-р экон. наук, проф.; **С.К. Гураль**, д-р пед. наук, проф.; **Т.А. Демешкина**, д-р филол. наук, проф.;  
**Ю.М. Ершов**, д-р филол. наук; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук, проф.; **А.Г. Коротаев**, канд. физ.-мат. наук, ст. науч. сотр.;  
**И.Ю. Малкова**, д-р пед. наук, проф.; **В.П. Парначев**, д-р геол.-минерал. наук, проф.; **О.В. Петрин**, директор Издательского Дома Томского государственного университета; **Т.С. Портнова**, канд. физ.-мат. наук, доц., директор Издательства НТИ;  
**А.И. Потекаев**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Л.М. Прозументов**, д-р юрид. наук, проф.; **З.Е. Сахарова**, канд. экон. наук, доц.;  
**Ю.Г. Слижков**, канд. хим. наук, доц.; **В.С. Сумарокова**, директор Издательства ТГУ; **С.П. Сушченко**, д-р техн. наук, проф.;  
**П.Ф. Тарасенко**, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Г.М. Татьянин**, канд. геол.-минерал. наук, доц.; **В.А. Уткин**, д-р юрид. наук, проф.; **О.Н. Чайковская**, д-р физ.-мат. наук, проф.;  
**Э.И. Черняк**, д-р ист. наук, проф.; **В.Г. Шилько**, д-р пед. наук, проф.; **Э.Р. Шрагер**, д-р техн. наук, проф.

### РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ

Главный редактор –  
**В.П. Зиновьев**,  
д-р ист. наук, профессор

Заместители главного редактора:  
**Е.В. Борисов**,  
д-р филос. наук, профессор  
**Т.А. Демешкина**,  
д-р филол. наук, профессор  
**В.А. Уткин**,  
д-р юрид. наук, профессор

Ответственный секретарь –  
**Д.А. Катунин**,  
канд. филол. наук, доцент

**И.А. Айзикова**,  
д-р филол. наук, профессор  
**Р.Л. Ахмедшин**,  
д-р юрид. наук, профессор  
**Л.М. Прозументов**,  
д-р юрид. наук, профессор  
**П.П. Румянцев**,  
канд. ист. наук, доцент  
**А.Ю. Рыкун**,  
д-р социол. наук, профессор  
**В.А. Суровцев**,  
д-р филос. наук, профессор  
**В.Г. Шилько**,  
д-р пед. наук, профессор

Журнал индексируется в базе данных Web of Science Core Collection's Emerging Sources Citation Index.  
Журнал индексируется в базе данных Russian Science Citation Index on Web of Science.

The Journal is indexed in the Web of Science Core Collection's Emerging Sources Citation Index.  
The Journal is indexed in the Russian Science Citation Index on Web of Science.

Журнал включен в «Перечень рецензируемых научных изданий, входящих в международные реферативные базы данных и системы цитирования, в которых должны быть опубликованы основные результаты диссертаций на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук», Высшей аттестационной комиссии.

## Founder – Tomsk State University

### EDITORIAL COUNCIL OF TOMSK STATE UNIVERSITY

**E. Galazhinsky**, Dr. of Psychology, Professor (Chairman);  
**I. Ivonin**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor (Vice Chairman); **V. Demin**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor (Vice Chairman); **D. Katunin**, PhD in Philology, Associate Professor (Executive Editor); **V. Bertson**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **Ye. Borisov**, Dr. of Philosophy, Professor; **D. Vorobyov**, PhD in Biology, Associate Professor; **S. Vorobyov**, PhD in Biology, Senior Researcher; **A. Glazunov**, Dr. of Engineering, Professor; **A. Gortsev**, Dr. of Engineering, Professor; **L. Grinkevitch**, Dr. of Economics, Professor; **S. Gural**, Dr. of Education, Professor; **T. Demeshkina**, Dr. of Philology, Professor; **Yu. Yershov**, Dr. of Philology; **V. Zinoviev**, Dr. of History, Professor; **A. Korotaev**, PhD in Physics and Mathematics, Senior Researcher; **I. Malkova**, Dr. of Pedagogy, Professor; **V. Parnachev**, Dr. of Geology and Mineralogy, Professor; **O. Petrin**, Head of Tomsk State University Publishing House; **T. Portnova**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor, Director of Scientific and Technical Literature Publishing House; **A. Potekayev**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law, Professor; **Z. Sakharova**, PhD in Economics, Associate Professor; **Yu. Slizhov**, PhD in Chemistry, Associate Professor; **V. Sumarokova**, Director of TSU Publishing House; **S. Sushchenko**, Dr. of Engineering, Professor; **P. Tarasenko**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **G. Tatianin**, PhD in Geology and Mineralogy, Associate Professor; **V. Utkin**, Dr. of Law, Professor; **O. Chaikovskaya**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **E. Chernyak**, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of Education, Professor; **E. Shrager**, Dr. of Engineering, Professor

### EDITORIAL BOARD

Editor-in-Chief  
**Vasiliy P. Zinoviev**,  
Doctor of History, Professor

Deputy Editors-in-Chief  
**Evgeny V. Borisov**,  
Doctor of Philosophy, Professor  
**Tatiana A. Demeshkina**,  
Doctor of Philology, Professor  
**Vladimir A. Utkin**,  
Doctor of Law, Professor

Executive Editor  
**Dmitry A. Katunin**,  
PhD in Philology, Associate Professor

**Irina A. Aizikova**,  
Doctor of Philology, Professor  
**Ramil L. Akhmedshin**,  
Doctor of Law, Professor  
**Lev M. Prozumentov**,  
Doctor of Law, Professor  
**Petr P. Rumyantsev**,  
PhD in History, Associate Professor  
**Artem Yu. Rykun**,  
Doctor of Sociology, Professor  
**Valery A. Surovtsev**,  
Doctor of Philosophy, Professor  
**Victor G. Shilko**,  
Dr. of Education, Professor

## СОДЕРЖАНИЕ

### ФИЛОЛОГИЯ

Араева Л.А., Айтмагамбетова М.Б. Лингво-аудио-визуальная характеристика персонажа в казахстанской телевизионной рекламе .....	5
Буб А.С., Резанова З.И. Степень устойчивости биномиалов русского языка в соотношении с параметрами частности и предсказуемости элементов .....	15
Колесникова А.Ю. Лингвистическое моделирование восприятия «ирреальности» в романе В. Пелевина «Generation П» (визуальный аспект) .....	23
Лебедева Н.Б., Рабенко Т.Г. Жанровое имя как фактор стабилизации речевого жанра (на материале жанра дневника) ...	29
Ломакина О.В., Нельюбова Н.Ю. Текст художественной литературы как основа для интернет-мема: из опыта анализа современных рецепций .....	36
Ненашева Л.В. Синтаксис «зеркала жизни человеческой» конца XVII – начала XVIII в. ....	45
Ойноткинова Н.Р. Образное представление ада в шаманских текстах алтайцев .....	51
Тубалова И.В., Ван Х. Соматический код национальной культуры в русских пословице и частушке .....	59

### ФИЛОСОФИЯ

Корниенко М.А. Природа опыта как переживания .....	69
Матросова Н.К. Парадигма целостности в преломлении неклассической логики .....	73
Оглезнев В.В. Границы применимости родовидовых определений в юридическом языке .....	77
Ореховская Е.В. Перспективы локальных сообществ в постиндустриальном обществе .....	82
Райтина М.Ю., Покровская Е.М. К вопросу о методологическом обосновании этноинклузии в обществе постмодерна .....	88

### СОЦИОЛОГИЯ И ПОЛИТОЛОГИЯ

Присяжнюк Д.И. Социальное самочувствие семей, воспитывающих детей с инвалидностью, в современной России .....	93
Шишова Е.С. Атмосфера города: о происхождении и эволюции понятия в социальных науках .....	104

### ИСТОРИЯ

Березницкий С.В., Примак П.В., Титова Е.В. Томский хронотоп камчатских экспедиций .....	110
Киселев А.А., Парубочая Е.Ф. Русское посольство в Англии в 1662–1663 гг. ....	118
Колева Г.Ю. Логика репрессий конца 1930-х гг. в пределах бывшей Тобольской губернии .....	124
Кудряшев В.Н. Национальные аспекты русской общественной мысли второй половины XIX в. в отечественной историографии советского периода (1920–1980-е гг.) .....	136
Кутилова Л.А. Этническая мобилизация в 1917 г.: съезд народов России и его идеи трансформации государственного устройства .....	143
Татарникова А.И., Загороднюк Н.И. Массовое переселение крестьян в Западную Сибирь в конце XIX – начале XX в. в санитарно-гигиеническом измерении .....	148
Халидова О.Б., Данилюк М.Ю. «Евангелизация народов Дагестана» сквозь призму социально-экономического и общественно-политического положения Республики Дагестан (1990–1999 гг.) .....	155
Шиловский М.В. Специфика благотворительности в сфере образования дореволюционного периода в городах Сибири ....	161

## CONTENTS

### PHILOLOGY

Araeva L.A., Aitmagambetova M.B. Lingual, audio and visual analysis of a character in Kazakhstan TV advertising .....	5
Bub A.S., Rezanova Z.I. Russian binomials: The (ir)reversibility score and its relation to the frequency and predictability of the components .....	15
Kolesnikova A.Yu. Linguistic modelling of “irreality” perception in Viktor Pelevin’s <i>Generation P</i> (a visual aspect) .....	23
Lebedeva N.B., Rabenko T.G. The genre name as a factor of speech genre stabilization (on the material of the diary genre) ....	29
Lomakina O.V., Nelyubova N.Yu. Fictional text as a basis for the Internet meme: Based on the study of modern receptions .....	36
Nenasheva L.V. The syntax of <i>The Mirror of Human Life</i> of the late 17th – early 18th centuries .....	45
Oynotkinova N.R. The image of hell in the shamanic texts of the Altaians .....	51
Tubalova I.V., Wang G. The somatic code of national culture in Russian proverbs and chastushkas .....	59

### PHILOSOPHY

Kornienko M.A. The nature of experience as living .....	69
Matrosova N.K. The paradigm of wholeness in the interpretation of non-classical logic .....	73
Ogleznev V.V. The limits of applicability of a genus-differentia definition in legal language .....	77
Orehovskaya E.V. The prospects of local communities in a post-industrial society .....	82
Raitina M.Yu., Pokrovskaya E.M. On the methodological substantiation of ethno-inclusion in a postmodern society .....	88

### SOCIOLOGY AND POLITICAL SCIENCE

Prisiazhniuk D.I. The social well-being of families of children with disabilities in contemporary Russia .....	93
Shishova E.S. Urban atmosphere: The genesis of the phenomenon and its evolution in social sciences .....	104

### HISTORY

Bereznitsky S.V., Primak P.V., Titova E.V. The Tomsk chronotope of Kamchatka expeditions .....	110
Kiselev A.A., Parubochaya E.F. The Russian Embassy in England in 1662–1663 .....	118
Koleva G.Yu. The logic of repression in the late 1930s within the former Tobolsk Province .....	124
Kudriashov V.N. National aspects of Russian social thought of the second half of the 19th century in Soviet historiography (1920s–1980s) .....	136
Kutilova L.A. Ethnic mobilization in 1917: The Congress of the Peoples of Russia and its ideas on the transformation of the state system .....	143
Tatarnikova A.I., Zagorodnyuk N.I. Mass resettlement of peasants in Western Siberia in the late 19th – early 20th centuries in the sanitary and hygienic dimension .....	148
Khalidova O.B., Danilyuk M.Yu. “Evangelization of the peoples of Dagestan” through the prism of the socio-economic and socio-political situation of the Republic of Dagestan (1990–1999) .....	155
Shilovskiy M.V. Specific features of charity in the field of education during the pre-revolutionary period in Siberia .....	161

## ПЕДАГОГИКА

<b>Вайндорф-Сысоева М.Е., Фаткуллин Н.Ю., Шамшович В.Ф., Глебов С.Г.</b> Совершенствование процедуры рейтингования вузов по уровню развития электронного обучения .....	165
<b>Дегиль И.М., Королева Д.Б., Кузнецова Е.М., Кузнецова О.А.</b> Лингводидактический потенциал метода концептуального моделирования (на материале формирования социокультурной компетенции студентов-лингвистов) .....	171
<b>Загревский О.И., Загревский В.И.</b> Техника сложных упражнений на параллельных брусьях .....	182
<b>Чиндина Л.А., Берсенев М.В., Козлитина А.Л.</b> Развитие образовательного пространства через увеличение степени инклузии (мировой опыт) .....	188

## ПРАВО

<b>Ахмедшин Р.Л.</b> Профилактика террористической активности: кriminологический, уголовно-процессуальный и криминалистический аспекты .....	197
<b>Варданян Г.А.</b> Осмотр места происшествия в системе типичных следственных действий, осуществляемых по уголовным делам о преступлениях в сфере теневого фармацевтического рынка: вопросы повышения эффективности .....	205
<b>Исаева А.А.</b> Сравнительно-правовой анализ конституционных прав религиозных объединений .....	210
<b>Колотков М.Б.</b> Правовые аспекты борьбы с террором в России в 1905 г. ....	218
<b>Урда М.Н.</b> Уголовно-правовое значение формальных и сущностных признаков незаконной миграции .....	226
<b>КРАТКИЕ СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ</b> .....	232

## PEDAGOGICS

<b>Vaindorf-Sysoeva M.E., Fatkullin N.Yu., Shamshovich V.F., Glebov S.G.</b> Improvement of university ranking by the level of e-learning development .....	165
<b>Degil I.M., Koroleva D.B., Kuznetsova E.M., Kuznetsova O.A.</b> The method of conceptual modelling in language teaching: Prospects for the formation of the sociocultural competence of future linguists .....	171
<b>Zagrevsky O.I., Zagrevsky V.I.</b> The technique of advanced routine on parallel bars .....	182
<b>Chindina L.A., Bersenev M.V., Kozlitina A.L.</b> The development of the educational space through an increase in the degree of inclusion (world experience) .....	188

## LAW

<b>Akhmedshin R.L.</b> Prevention of terrorist activity: Criminological, criminal procedural and criminalistic aspects .....	197
<b>Vardanyan G.A.</b> Incident scene investigation in the system of typical investigative actions carried out in criminal cases on crimes in the shadow pharmaceutical market: Issues of increasing its efficiency .....	205
<b>Isaeva A.A.</b> A comparative legal analysis of the constitutional rights of religious associations .....	210
<b>Kolotkov M.B.</b> Legal aspects of the fight against terror in Russia in 1905 .....	218
<b>Urda M.N.</b> The criminal and legal significance of formal and essential signs of illegal migration .....	226
<b>BRIEF INFORMATION ABOUT THE AUTHORS IN RUSSIAN</b> .....	232